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WPROWADZENIE

Jaki był kontekst konsultacji?

Podwórko przy Nowowiejskiej 18–32, jest jednym z największych na Ołbinie.

Leży na granicy z Nadodrzem, w kwartale ulic Nowowiejskiej, Żeromskiego,

Daszyńskiego i Jedności Narodowej. Przed II Wojną Światową było gęsto

zabudowane. Dziś znajdziemy tu m.in. kilka ozdobionych muralami oficyn,

Środowiskowy Dom Samopomocy, czy instalację “Domek na jesionie”.

Konsultowana propozycja zazielenienie podwórka powstanie dzięki inicjatywie

mieszkańców i mieszkanek Wrocławia, którzy połączyli siły w ramach udziału

weWrocławskim Budżecie Obywatelskim (WBO). Projekt o numerze 118,

nazwany “Zieleń to życie, ruch to zdrowie – Gajowice, Maślice, Ołbin i Zakrzów -

parki, rekreacja i zieleń w całymmieście” został wybrany do realizacji dzięki 6

335 głosom osób z całego miasta. Dla mieszkańców i mieszkanek podwórka, a

także całego Ołbina, realizacja projektu oznaczać będzie budowę

bioróżnorodnej, zielonej enklawy. Na podwórku posadzone zostaną krzewy i

drzewa. Towarzyszyć immają elementy małej architektury.

Co było przedmiotem konsultacji?

W czasie konsultacji rozmawialiśmy o tym, jak powinno wyglądać

zagospodarowanie zieleni na podwórku, oraz na jakie elementy małej

architektury powinna zdecydować się projektantka. Omówiliśmy projekt

zieleni i nowych nasadzeń. Przedyskutowaliśmy potrzeby mieszkańców i

mieszkanek, tak, by odświeżone podwórko jak najlepiej odpowiadało na ich

potrzeby.
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Jeszcze coś do dodania?

Zagospodarowanie obejmuje fragment wnętrza podwórzowego w obrębie ulic:

Nowowiejskiej, Jedności Narodowej, Daszyńskiego, Żeromskiego. Wspomniane

wnętrze obejmuje obszar prawie dwóch hektarów. Zakres prac ograniczy się do

małej części stanowiącej około 700 m2. Teren ten widnieje w Gminnej

Ewidencji Zabytków i jest to fragment Historycznego układu urbanistycznego

Przedmieścia Piaskowego, stanowiący część Śródmieścia weWrocławiu.
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PRZEBIEG KONSULTACJI

E-FORMULARZ OPINII | 31 sierpnia – 21 września 2023 r. | Dostępny na stronie

konsultacji

SPOTKANIE | 7 września 2023 r., godz. 17.30 | Dom Edyty Stein, ul. Nowowiejska

38

SPACER KONSULTACYJNY | 9 września 2023 r., godz. 12:00 | Zbiórka pod

“Domkiem na jesionie”

KONSULTACJE Z MŁODYMI:

● 9 września 2023 r., godz. 12:00 | Warsztat projektowania podwórka dla

dzieci podczas spaceru konsultacyjnego (dla dzieci z podwórka);

● 19 września 2023 r. | Warsztat dla grupy zorganizowanej, w partnerstwie

ze Stowarzyszeniem Żółty Parasol i Partnerzy.

Podsumowanie spotkania i spaceru konsultacyjnego

Spotkanie konsultacyjne miało miejsce 7 września w domu Edyty Stein przy

ulicy Nowowiejskiej 38. Prowadzili je przedstawiciele Fundacji na Rzecz

Studiów Europejskich (FEPS); na spotkaniu obecna była przedstawicielka

Zarządu Zasobu Komunalnego weWrocławiu oraz projektantka – autorka

koncepcji zagospodarowania podwórka. Osoby obecne na spotkaniu zostały

poinformowane o możliwości podzielenia się opiniami nie tylko w czasie

spotkania, ale też za pomocą e-formularza opinii dostępnego przez cały czas
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trwania konsultacji na stronie internetowej. W spotkaniu uczestniczyło 15 osób.

Notatka ze spotkania stanowi załącznik nr 1 do raportu.

Spacer konsultacyjny odbył się 9 września 2023 r. rozpoczął się przy domku na

drzewie na podwórku przy ulicy Nowowiejskiej 18–32.

Spacer prowadzili przedstawiciele Fundacji na Rzecz Studiów Europejskich.

Uczestniczyły w nim także przedstawicielka Zarządu Zasobu Komunalnego we

Wrocławiu oraz projektantka – autorka koncepcji zagospodarowania

podwórka. W spacerze wzięło udział 7 osób. Notatka ze spaceru wraz z

opiniami mieszkańców i mieszkanek stanowi załącznik nr 2 do raportu.

Podsumowanie e-formularza

Formularz opinii był dostępny na stronie internetowej konsultacji w okresie od

31 sierpnia do 21 września 2023 r. Znalazły się w nim następujące pytania:

1. Jakie prace związane z zielenią powinny zostać wykonane na podwórku?

2. Jakie elementy małej architektury powinny znaleźć się na podwórku?

Za pośrednictwem e-formularza wypowiedziało się 17 osób – treść ich opinii

stanowi załącznik nr 3 do niniejszego raportu.

Konsultacje z dziećmi i młodzieżą

Konsultacje dzieci i młodzieży odbywały się równolegle z konsultacjami

dorosłych i trwały od 31 sierpnia do 21 września 2023 r. Prowadzone były przez

Stowarzyszenie Edukacji Krytycznej.

Do młodych skierowane były następujące działania:

● Spotkanie konsultacyjne w podwórku podczas spaceru skierowanego do

dorosłych. Spotkanie odbyło się 9.09.2023 r. i wzięło w nim udział 9 dzieci.
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● Warsztat konsultacyjny w Szkole Podstawowej nr 107 skierowany do

dzieci w wieku wczesnoszkolnym. Warsztaty odbyły się 19.09.2023 r. i

wzięło w nim udział 12 dzieci.

W konsultacjach dzieci i młodzieży wzięło w sumie udział 21 osób. Ich opinie

zostały włączone do zestawienia wszystkich opinii. Treść opinii znajduje się w

załączniku nr 4 do niniejszego raportu.

Bardzo dziękujemy wszystkim mieszkankom i mieszkańcom

za udział w konsultacjach. Wasz głos jest ważny!
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ZESTAWIENIE OPINII

W tabeli poniżej, ujęto wszystkie opinie (połączone; bez względu na to, czy

dany głos pojawił się jeden raz czy wielokrotnie), po to, by każda opinia mogła

zostać wyjaśniona przez jednostkę miejską – by każdy głos został usłyszany.

Opinie dotyczące planowanych prac związanych z zielenią

Lp. Opinia
Odpowiedź Zarządu Zasobu

Komunalnego

1 Postuluję o uwzględnienie

nasadzeń roślin zimozielonych i

wieloletnich, praktycznych w

utrzymaniu.

Opinia uwzględniona

2 Posadzenie więcej drzew,

bluszczu.

Nasadzenia wysokimi drzewami.

Opinia częściowo uwzględniona

W tej części terenu jest sporo

dużych drzew, ale będzie to brane

pod uwagę przy

zagospodarowaniu pozostałej

części wnętrza podwórzowego.

Bluszczu raczej unikamy, aby nie

stwarzać schronienia dla

szczurów.

3 Na pewno dosadzenie kilku drzew

w bezpiecznej odległości od

istniejących ścieżek. Czas

skończyć z tą betonozą, czyli

Opinia częściowo uwzględniona

Niektóre ścieżki, jak i

nawierzchnie na placach zabaw,
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poszerzaniu ścieżek, wykładaniu

zieleni plastikową gumą lub

żwirem.

muszą spełniać normy, aby

zapewnić komfort poruszania się i

bezpieczeństwo zarówno dzieci,

osób z niepełnosprawnościami,

jak i pozostałych użytkowników

terenu. Jednocześnie staramy się,

jak największy procent terenu

przeznaczyć na nawierzchnie

biologicznie czynne i

przepuszczalne.

4 Obecnie jest zielono, a będzie

betonowo. Nie wszyscy lubią

plastikową trawę czy żwirek w

kolorze betonu.

Opinia częściowo uwzględniona

Niektóre ścieżki jak i nawierzchnie

na placach zabawmuszą spełniać

normy, aby zapewnić komfort

poruszania się i bezpieczeństwo

zarówno dzieci, osób z

niepełnosprawnościami, jak i

pozostałych użytkowników

terenu. Jednocześnie staramy się,

jak największy procent terenu,

przeznaczyć na nawierzchnie

biologicznie czynne i

przepuszczalne. Ponadto

nawierzchnie żwirowe i mineralne

zaliczane są do nawierzchni

przepuszczalnych.

5 Potrzebna jest inna nawierzchnia

niż beton, przepuszczająca wodę

(np. taka jaka jest na wałach).

Opinia częściowo uwzględniona

Ścieżki z nawierzchni betonowej

można zaliczyć do urządzenia
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zabawowego. Nie jest to ścieżka

do regularnego przemieszczania

się, a raczej ich funkcja to tor dla

dzieci do jazdy na rowerze czy

rolkach.

6 Jak najwięcej zieleni i kwiatów lub

krzewów kwitnących.

Opinia uwzględniona

7 Można zostawić więcej

niekoszonego trawnika.

Opinia częściowo uwzględniona

Łąka kwietna czy też łąka parkowa

musi być koszona co najmniej

dwa razy w roku dla utrzymania

bioróżnorodności. Zakres

opracowania obejmuje strefę

rekreacji, w której trawniki

również mają być użytkowane

przez ludzi w celach

wypoczynkowych. Wprowadzenie

w tej strefie łąk nie jest zalecane.

Będzie to uwzględnione w

przyszłości na etapie

projektowania pozostałej części

wnętrza podwórzowego.

8 Na terenie należy wydzielić alejki

przechodnie.

Opinia uwzględniona

9 Na pewno ważne jest nasadzenie

drzew w pobliżu strefy dla dzieci,

brakuje zacienionych placów

zabaw.

Opinia nieuwzględniona

Teren opracowania i planowany

plac zabaw znajdować się będzie

w części o stosunkowo dużym
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zadrzewieniu. Urządzenia

zabawowe będą częściowo

zacienione. Nasadzenia będą

wykonywane w przyszłości w

pozostałej części wnętrza.

10 Postuluję o zieleń, której nie

zadeptają w kilka dni psy – może

osobna strefa dla psów, żeby się

wybiegały na swoim terenie.

Opinia częściowo uwzględniona

Rośliny zostaną dobrane tak, aby

były odporne i proste w

pielęgnacji, a jednocześnie

cieszyły oko kwiatami czy też

ozdobnymi liśćmi.

Strefa dla psów zostanie

rozpatrzona przy projektowaniu

pozostałej części wnętrza

podwórzowego – nie powinna ona

znajdować się w bezpośrednim

sąsiedztwie placu zabaw.

11 Proszę o zachowanie zieleni przy

granicy działki miejskiej z działką

wspólnoty mieszkaniowej.

Opinia uwzględniona

12 Postuluję o labirynt z krzewów.

Dzieci bardzo entuzjastycznie

przyjęły pomysł stworzenia

zielonego labiryntu i

zaproponowały narysowanie do

niego mapki.

Opinia uwzględniona

13 Krzewy przy ławce około gniazda,

powinno się przesadzić dalej.

Opinia uwzględniona

11



14 Proszę o zasadzenie lipy. Opinia częściowo uwzględniona

Nie zaleca się sadzenia lipy nad

urządzeniami zabawowymi ze

względu na silne nektarowanie w

okresie kwitnienia – wszystko

będzie się lepić. Zostanie to

uwzględnione przy projektowaniu

pozostałej części wnętrza

podwórzowego.

15 Proszę o zasadzenie lawendy. Opinia uwzględniona

16 Proszę o zasadzenie tawuły. Opinia uwzględniona

17 Jeżdżenie na hulajnodze i rolkach

w podwórku ma dla dzieci dużą

wartość, dlatego dobrze, że część

podwórka jest zabetonowana, ale

zależałoby im, żeby to było tylko

niezbędne minimum, zachowując

resztę podwórka jako teren

zielony.

Opinia uwzględniona

Opinie dotyczące małej architektury podwórkowej

Lp. Opinia
Odpowiedź Zarządu Zasobu

Komunalnego

1 Proszę o więcej ławek i koszy na

śmieci oraz koszy na psie odpady.

Opinia uwzględniona

2 Więcej ławeczek, zwłaszcza w

cieniu drzew, obecne są w

Opinia uwzględniona
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tragicznym stanie i jest ich zbyt

mało.

3 Potrzebne są ławki i leżaki, przede

wszystkimmiejsca do

komfortowego relaksu.

Opinia częściowo uwzględniona

Ze względu na informacje o

użytkowaniu terenu w sposób

niewłaściwy zrezygnowano z

leżaków.

4 Dodatkowo, dzieci prosiły o

zaprojektowanie ławki w cieniu

oraz o utrzymanie istniejących

ławek w czystości.

Opinia uwzględniona

5 Postuluję o zrezygnowanie z

leżaków w projekcie.

Opinia uwzględniona

6 Proponuję mini skatepark. Opinia uwzględniona

7 Skarpa dla deskorolek jest

niebezpieczna.

Opinia nieuwzględniona

Zastosowane urządzenie posiadać

będzie wymagane atesty

bezpieczeństwa.

8 Potrzebne są piaskownice,

huśtawki, drabinki.

Dwie zjeżdżalnie z gniazda

zamiast jednej.

Dłuższa zjeżdżalnia.

Potrzebne jest światełko w

gnieździe.

Opinia częściowo uwzględniona

Ze względu na ograniczony

budżet przewidziane są

urządzenia zabawowe

posiadające małą strefę

bezpieczeństwa, która wymaga

wymiany nawierzchni na

bezpieczną. Zaprojektowane

zostaną drabinki i urządzenia do

13



balansowania, gry. Prace

dotyczące gniazda nie mogą

zostać uwzględnione w tym

opracowaniu.

9 Chcemy trampoliny, karuzeli,

jednej dużej huśtawki i dwóch

małych huśtawek na brzegach.

Opinia nieuwzględniona

Ze względu na ograniczony

budżet wskazanych urządzeń nie

możemy wykonać w tym etapie

opracowania.

10 Dzieci zaproponowały stworzenie

w podwórku ścianki

wspinaczkowej i drewnianych

równoważni.

Opinia częściowo uwzględniona

Ze względu na ograniczone środki

finansowe na placu zabaw

możliwe jest powstanie

równoważni. Ścianka

wspinaczkowa w tym etapie prac

nie może zostać zrealizowana.

11 Dzieci zaproponowały postawienie

płotu wokół części dla nich

przeznaczonej.

Opinia nieuwzględniona

Założeniem projektu jest

wykonanie otwartej przestrzeni

publicznej dla wszystkich.

12 W opinii dzieci, siłownia w

podwórku jest potrzebna i może

służyć zarówno dzieciom, jak i

młodzieży. Sprzęty typu drabinki i

trzepaki to te, które dzieci

chciałyby tam widzieć.

Opinia uwzględniona

13 Więcej atrakcji dla dzieci, jedna

drabinka i kolorowe ścieżki raczej

Opinia uwzględniona
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nie przyciągną ich na dłużej.

14 Potrzebny jest plac zabaw dla

małych dzieci, miękkie podłoże.

Powierzchnia ścieżek na placu

zabaw powinna być, taka jak w

parku Tołpy.

Opinia częściowo uwzględniona

Pojedyncze ścieżki zostaną

wykonane w utwardzonej

nawierzchni dla ułatwienia

poruszania się na deskorolkach i

hulajnogach.

15 Plac zabaw powinien być taki jaki

był kiedyś w tymmiejscu.

Opinia częściowo uwzględniona

Plac zabaw zostanie wyposażony

w urządzenia zabawowe

dostosowane do aktualnych

potrzeb, standardów i

obowiązujących przepisów.

16 Absolutnie bez placów zabaw, są

one na pozostałych podwórkach i

jakoś nie widać, aby cieszyły się

popularnością wśród dzieci.

Należałoby najpierw zweryfikować

ile w ogóle dzieci zamieszkuje u

zbiegu tych ulic, a nie

bezsensownie wymyślać projekty.

Obecnie w "domku na drzewie" od

dawien dawna nie widać dzieci,

żadne z niego nie korzystają, a

jedynie są miejscem spania dla

okolicznych bezdomnych.

Opinia nieuwzględniona

Zadanie realizowane jest w

ramachWrocławskiego Budżetu

Obywatelskiego. W zakres tego

zadania wchodzi tworzenie miejsc

rekreacji i nasadzenia zieleni na

kilku osiedlach. Część zadania

jaka obejmuje wspomniane

wnętrze podwórzowe, obejmuje

także stworzenie stref rekreacji

dla wszystkich grup wiekowych –

zarówno dzieci, jak i dorosłych czy

seniorów.

17 Dzieci mają wiele wspomnień

związanych z domkiem na

Opinia częściowo uwzględniona
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jesionie. Uważają, że domek jest

fajny, dlatego zdecydowanie warto

go zostawić, ale zalecają

odmalowanie go wewnątrz.

Zarząd Zasobu Komunalnego

przeprowadza ocenę stanu

technicznego i możliwości

zachowania tej instalacji.

18 Co do domku na jesionie, dzieci

uważają, że powinna wychodzić z

niego zjeżdżalnia, najlepiej taka,

która nie nagrzewa się od słońca,

może być nawet kręcona.

Opinia nieuwzględniona

Zarząd Zasobu Komunalnego

przeprowadza ocenę stanu

technicznego i możliwości

zachowania tej instalacji. Ze

względu na trwającą ocenę stanu

technicznego domek nie może

zostać objęty obecnym

opracowaniem projektowym.

19 Potrzebny jest wybieg dla

zwierząt.

Opinia częściowo uwzględniona.

Budowa wybiegu dla psów nie

jest możliwa w bezpośrednim

sąsiedztwie placu zabaw.

Jednakże inwestor będzie miał na

uwadze niniejszą opinię w

przypadku prowadzenia

inwestycji na pozostałej części

wnętrza podwórzowego.

20 Proszę zamontować ograniczniki

parkowania samochodów na

trawnikach i pod drzewami.

Opinia uwzględniona

21 Ważne jest zadbanie o wiaty

śmietnikowe – bez tego wszelkie

zmiany funkcjonalne i estetyczne

Wyjaśnienie

Ze środkówWrocławskiego

Budżetu Obywatelskiego nie
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nie będą skuteczne. Potrzebna

wiata na śmietniki.

mogą być realizowane remonty

miejsca zbiórki odpadów.

Ponadto miejsca zbiórki odpadów

są dzierżawione przez wspólnoty

mieszkaniowe.

22 Kontenery na śmieci na terenie

podwórza to porażka.

Uporządkowanie, zabranie ze

środka śmietników.

23 Na komfort mieszkańców i

estetykę podwórka bardzo

wpłynęłoby uporządkowanie i

zbudowane bramy na śmietniki.

Obecnie jest to prawdziwy

koszmar, pożywka dla szczurów i

wieczny bałagan. Nawet jeśli obok

powstanie uroczy zakątek dla

dzieci i seniorów i tak będzie on z

widokiem na wylewające się ze

śmietników produkty. Zachęcam

do wykorzystania okazji i zrobienia

z tym porządku.

24 Bardzo ważnym elementem w

celu zachowania

zrewitalizowanego podwórka w

dobrej kondycji jest stworzenie

głębinowych kontenerów na

śmieci, obecnie śmieci walają się

po całym jego terenie, m.in

rozgrzebywanie przez ptaki.

25 Postuluję o stojaki na rowery. Opinia uwzględniona
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26 Proszę o latarnie, lampy lub

punktowe oświetlenie najazdowe

przy ławkach.

Przydałoby się oświetlenie na

podwórku, bo obecnie strach

tamtędy chodzić po ciemku.

Opinia uwzględniona

27 Brakuje miejsc do legalnego

grillowania. Niestety władze

miasta nie lubią mieszkańców i im

to wszędzie zabraniają.

Opinia częściowo uwzględniona

Nie mamożliwości wykonania

miejsc grillowania w bliskim

sąsiedztwie nieogrodzonego

placu zabaw. Jednakże inwestor

będzie miał na uwadzę niniejszą

opinię w przypadku prowadzenia

inwestycji na pozostałej części

wnętrza podwórzowego.

28 Postuluję o zrezygnowanie z wysp

betonowych.

Opinia uwzględniona

29 Pojedyncze osoby miały pomysły

dotyczące powstania w podwórku:

kolorowej ławki, wodopoju,

jeziorka do kąpania lub jeziorka w

którym nie można się kąpać,

zjeżdżalni do basenu, fontanny,

namalowanego na dachu serca,

fontann wyskakujących z ziemi,

pozytywki, kolorowego kubła,

kolorowych domów.

Opinia nieuwzględniona

Ze względu na ograniczony

budżet wskazane urządzenia nie

zostaną wykonane.

30 Podczas dyskusji pojawiły się Opinia nieuwzględniona
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także pomysły na organizację

seansów kina podwórkowego,

zawieszenie huśtawki na

odstającej gałęzi jesionu oraz

zaprojektowanie muralu na

ścianie oficyny w okolicach domku

na drzewie, przy czym dzieci

chciałyby otrzymać wsparcie od

dorosłych przy realizacji tego

projektu.

Wskazane elementy nie są objęte

zakresem zadania realizowanego

w ramachWrocławskiego

Budżetu Obywatelskiego.

Pozostałe opinie i opinie poza zakresem konsultacji

Lp. Opinia
Odpowiedź Zarządu Zasobu

Komunalnego

1 Więcej miejsc parkingowych.

Brakuje porządnego parkingu dla

mieszkańców i ich gości.

Wyjaśnienie

Zadanie realizowane w ramach

Wrocławskiego Budżetu

Obywatelskiego przewiduje prace

w zakresie zieleni i stworzenia

miejsca rekreacji.

2 Dla dzieci ważne jest, aby auta nie

parkowały na trawie oraz w

środkowej części podwórka.

Opinia uwzględniona

3 Którakolwiek z koncepcji nie

zostałaby zrealizowana, kluczowe

jest, aby o zrewitalizowany teren

ktoś dbał. Żałuję, że nie mogę

załączyć do wypowiedzi zdjęć, jak

Opinia uwzględniona
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wyglądają niektóre z "zielonych

enklaw" tworzonych już od

jakiegoś czasu weWrocławiu.

Ławki są połamane i obdrapane,

wokół pełno śmieci, a zieleń

zaniedbana. Na naszym podwórku

ołbińskim podwórku, wspaniale

wyglądałyby projekty

przedstawione w koncepcji nr 1 i 2,

apeluję jednak o to, aby

wybierając materiały z

uwzględnieniem akustyki

podwórka. Każdy dźwięk bardzo

się niesie. Wszystkie hałasy, są

uciążliwe dla mieszkańców

okolicznych bloków i kamienic.

4 Co do samych koncepcji, to

zakładają one drogi wjazdowe i

wyjazdowe w bramach, które są

obecnie zamknięte. Ja sam

mieszkam na Żeromskiego 60 i

wątpię, aby wspólnota zgodziła się

na przejazd samochodów przez

bramę.

Opinia nieuwzględniona

Proponowane w koncepcji drogi

spełniają również parametry drogi

przeciwpożarowej. Jedyną bramą,

którą bez obawmoże przejechać

pojazd specjalny jest duża brama

od ul. Żeromskiego. Konieczne

jest także poprowadzenie dróg w

sposób ogólnodostępny dla

wszystkich użytkowników

wnętrza.

5 Jak widać z Waszych projektów

nie wynika nic dobrego czego

Wyjaśnienie

Projekt został zgłoszony do WBO
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przykładem są istniejące "paśniki"

na skrzyżowaniu ulic Nowowiejska

i Żeromskiego. Strach pomyśleć

co będzie teraz. Może pachnące

wiaty śmietnikowe pod oknami

mieszkańców i latarnie świecące

w okna?

przez lidera i został pozytywnie

zaopiniowany przez Gminę, a

następnie w głosowaniu

wrocławian i wrocławianek wygrał

z innymi projektami.

6 Beton można zastąpić innym

materiałem, agresywne kolory

stonować.

Koncepcja nr 1 jest lepsza, bo w

koncepcji nr 2 te kolory

naniesione to chyba jakiś żart, to

ma być zielone podwórko czy

kolorowanka dla dzieci rażąca w

oczy z balkonu?

Zastąpienie czerwonego koloru

bardziej pastelowym i

delikatniejszym kolorem.

Stonowane kolory stref

Dzieciom nie podobają się

intensywne kolory z projektu, więc

w dyskusji wybrały zielony i

niebieski jako kolory, które

podobają się największej liczbie

osób.

Opinie uwzględnione

7 Postuluję o ścieżkę asfaltową z

białymi elementami.

Opinia uwzględniona
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8 Ważne jest udrożnienie

kanalizacji.

Wyjaśnienie

Na terenia objętym

opracowaniem nie znajduje się

kanalizacja.

9 Brałem udział w "konsultacjach" w

Domu Edyty Stein, gdzie

usłyszałem, że projekt i tak został

już wybrany i zaklepany. Zatem

jak można się domyślić

mieszkańcy nie mają

spektakularnego wpływu na

zmianę wnętrza swojego

podwórka.

Wyjaśnienie

Na spotkaniu konsultacyjnym

została przedstawiona koncepcja

wybrana przez inwestora jako

najbardziej optymalne

rozwiązanie zapewniające

komfort użytkowania. Konsultacje

mają na celu zebranie opinii

zarówno mieszkańców i

mieszkanek, jak i użytkowników i

użytkowniczek terenu. Pod

dyskusje zostało poddane wiele

elementów tej koncepcji takich

jak dobór małej architektury,

nawierzchnie, dobór szaty

roślinnej. Uczestnicy konsultacji

mogli zasugerować liczbę i

usytuowanie ławek, dobór

gatunków roślin, wypowiedzieć

się na temat oświetlenia. Dzięki

konsultacjom inwestor poznaje

potrzeby użytkowników terenu.

Jak pokazuje ten raport wiele z

opinii zostało uwzględnionych w

ostatecznym projekcie.
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10 Konieczne jest udrożnienie

zamurowanej bramy przy

Żeromskiego 52.

Wyjaśnienie

Budynek przy ul. Żeromskiego 52

jest to współwłasność osób

fizycznych i Gminy Wrocław

będących członkami wspólnoty

mieszkaniowej. Gmina Wrocław

posiada 41,23% udziałów. W celu

przeprowadzenia wspomnianej

inwestycji należy zgłosić się do

zarządcy tego budynku.

11 Propozycja poczekania z

inwestycją, aż budżet będzie mógł

pokryć lepszą powierzchnię.

Wyjaśnienie

Inwestycje realizowane z WBO

mają konkretny budżet

przypisany do konkretnego

zadania o konkretnym zakresie

prac. Gdy projekt przechodzi do

realizacji nie ma możliwości

zwiększenia jego zakresu czy też

środków finansowych na ten cel, a

w przypadku niezrealizowania

projektu pieniądze wracają do

budżetu miasta i zostają

przeznaczone na inne zadania.
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PODSUMOWANIE

Konkluzje

Konsultacje miały na celu zebranie opinii mieszkańców i mieszkanek na temat

zagospodarowania fragmentu wnętrza podwórzowego pomiędzy

Nowowiejską, Żeromskiego, Daszyńskiego i Jedności Narodowej poprzez

nasadzenia zieleni oraz wykonanie małej architektury. Ich uczestnicy i

uczestniczki mogli wyrazić swoje zdanie podczas spotkania konsultacyjnego,

spaceru, e-spotkania, za pomocą e-formularza opinii oraz poprzez e-mail. W

ramach konsultacji odbyło się także spotkanie warsztatowe z młodymi

mieszkańcami i mieszkankami Wrocławia. Najważniejsze kwestie, które

podniesiono, to:

1. Konieczność nowych nasadzeń: drzewa (m.in. lipy), krzewy (m.in. tawuły),

rośliny kwitnące (m.in. lawenda). W tej części terenu jest sporo dużych

drzew, ale będzie to brane pod uwagę przy zagospodarowaniu pozostałej

części wnętrza podwórzowego. Krzewy i rośliny kwitnące zostaną

posadzone.

2. Potrzeba zaprojektowania większej liczby ławek i koszy na śmieci, a także

koszy na psie odchody. Opinię uwzględniono.

3. Zaproponowano rozwinięcie strefy zabaw dla dzieci i młodzieży o kilka

dodatkowych elementów, które Zarząd Zasobu Komunalnego w części

wprowadził do projektu.

4. Młodym uczestnikom konsultacji zależało, aby część alejek miała

nawierzchnię umożliwiającą jazdę na rolkach i deskorolkach. Tę

propozycje również uwzględniono.
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5. Domek na drzewie – głosy za i przeciw renowacji domku. Domek na

drzewie nie został objęty niniejszym opracowaniem. Do końca roku 2022

domek był dzierżawiony, obecnie Zarząd Zasobu Komunalnego

przeprowadza ocenę stanu technicznego i możliwości zachowania tej

instalacji.

6. Miejsca parkingowe na podwórku. Ta kwestia wykracza poza projekt,

dlatego nie może zostać zrealizowana w ramach tego projektu WBO.

7. Uporządkowanie miejsca zbierania odpadów. Zarząd Zasobu

Komunalnego zwrócił uwagę, że ze środkówWrocławskiego Budżetu

Obywatelskiego nie mogą być realizowane remonty miejsca zbiórki

odpadów.

8. Postulowano o oświetlenie, dlatego opinię uwzględniono. Nie będzie ono

jednak realizowane na tym etapie prac.

Partnerzy lokalni

Partnerem lokalnym konsultacji był Dom Edyty Stein przy ul. Nowowiejskiej

38 oraz Szkoła Podstawowa nr 107 przy ulicy Bolesława Prusa 64, gdzie

zorganizowano spotkanie konsultacyjne i warsztat dla młodych. Partnerem

było również Stowarzyszenie Edukacji Krytycznej, które przygotowało i

przeprowadziło warsztaty konsultacyjne z młodymi mieszkańcami i

mieszkankami Wrocławia. W organizację konsultacji młodych zaangażowane

było także Stowarzyszenie Żółty Parasol i Partnerzy.
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INFORMACJA O REALIZATORACH

Organizator konsultacji:Wydział Partycypacji Społecznej Urzędu Miejskiego

Wrocławia

Wsparcie w realizacji: Fundacja na Rzecz Studiów Europejskich

Inicjator konsultacji: Zarząd Zasobu Komunalnego weWrocławiu

Realizacja: Karolina Walko, Adrian Bukowski (Fundacja na Rzecz Studiów

Europejskich); Hanna Achremowicz (Stowarzyszenie Edukacji Krytycznej)

Opracowanie raportu: Iwona Nowak, Maria Rudnicka-Myślicka (Fundacja na

Rzecz Studiów Europejskich), Hanna Achremowicz (Stowarzyszenie Edukacji

Krytycznej)

Konsultacje oraz raport przygotowane zostały w ramach zadania publicznego
„Wsparcie Procesów Konsultacji Społecznych na terenie Gminy Wrocław w
roku 2023” realizowanego przez Fundację na Rzecz Studiów Europejskich,

współfinansowanego ze środków Gminy Wrocław.
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